

NOUVELLES/NEWS

SOCIETY FOR THE STUDY OF ARCHITECTURE IN CANADA
SOCIÉTÉ POUR L'ÉTUDE DE L'ARCHITECTURE AU CANADA

Editor/Rédacteur, Martin Eli Weil,

C.P./P.O. Box 2935 Station D, Ottawa, Ontario K1P 5W9

Tome/Volume 2

Number/Numéro 6

Novembre/November 1976

PRESERVATION COMMITTEE

According to the SSAC by-laws one of the Society's primary goals is to support the cause of historic preservation wherever important works of architecture are threatened. To this end, a preservation committee was constituted to offer assistance and support to appropriate campaigns to preserve structures or sites of architectural, historical or cultural importance. Last May, I was elected to chair that committee.

I have adopted the techniques developed by my predecessor, Mr. Douglas Richardson, which is to address letters to interested individuals, institutions and organizations, as well as the news media, expressing the concern of this learned society in the threatened structure or site and stating the value of preserving the structure or site as part of our national heritage.

Although there are committee members in each province, it is not always possible to keep track of all preservation issues in this country. As a result, I am asking you to take an active part in the preservation activities of this Society by informing the committee of threatened structures or sites in your region.

In many cases, you will be able to evaluate the architectural, historical or cultural importance of the structure or site; in other cases, the committee can do this evaluation for you.

COMITE DE PRESERVATION

Selon le statut de AEAC, un des premiers buts de l'association est de soutenir la cause pour la préservation d'importants travaux d'architecture qui sont sous la menace des démolisseurs. Ainsi, un comité de préservation a été institué afin d'assister et de supporter les campagnes qui auront pour but de préserver des structures ou des sites ayant une importance historique, architecturale ou culturelle.

Il semble que la meilleure façon de procéder soit d'informer toutes personnes, organismes, média qui voient l'importance de préserver les structures et sites de notre patrimoine.

Même si dans chaque province il se trouve des représentants de notre comité, il n'est pas toujours possible de savoir tout ce qui se fait pour la préservation. C'est pourquoi je vous demande de prendre une part active dans les travaux de préservation de l'association en informant le comité de toutes les structures ou sites importants qui sont en danger de démolition dans notre région.

Dans plusieurs cas, vous serez capables d'en évaluer l'importance architecturale, historique et culturelle. Dans d'autres cas, le comité peut faire cette évaluation pour vous.

En tant que membre de AEAC, nous sommes tous en faveur de garder les monuments archi-

As members of the SSAC, we are all in favour of retaining architectural monuments which express our past. I ask that you accept part of the responsibility for their preservation.

You may write either to the Ottawa office of the SSAC or directly to me at Fort Steele Historic Park, Fort Steele, British Columbia VOB 1N0.

Frederick J. Netherton
Chairperson
Preservation Committee.

tecturaux qui représentent notre passé. Je vous demande d'accepter une partie de cette responsabilité pour la préservation.

Pour tout renseignement concernant les activités de notre comité, adressez-vous au bureau d'Ottawa de AEAC ou à moi directement à: Fort Steele, parc historique, Fort Steele, C.B. VOB 1N0

Frederick J. Netherton
Responsable de comité
de préservation

BIBLIOGRAPHY FORMAT PROPOSAL

The SSAC Library Committee has proposed the following format for a Bibliography of Architecture in Canada.

- A. General Studies
- B. Regional Studies
 - i Newfoundland
 - ii Maritimes
 - iii Quebec
 - iv Ontario
 - v Prairies
 - vi British Columbia
 - vii Territories
- C. Individual Architects
- D. Individual Buildings
- E. Building Types
- F. Construction Methods
- G. Individual Styles
- H. Architectural Theory
- I. Bibliography

The material included in this bibliography should be of a scholarly nature and not cover such items as tourist guides, celebratory brochures, planning documents or simply historical accounts. There is a place for these but such a place should be separate from the Society's bibliography - if only to limit the amount of material that can be collected in a reasonable period of time.

Members who wish to comment on the format should contact Library Committee Chairperson Shane O'Dea, Department of English, Memorial University, St. John's, Newfoundland.

Format proposé pour les bibliographies

Afin de compiler une bibliographie de l'architecture au Canada, le comité de bibliothèque de AEAC propose le format suivant:

- A. Etudes générales
- B. Etudes régionales
 - i Terre-Neuve
 - ii Maritimes
 - iii Québec
 - iv Ontario
 - v Prairies
 - vi Colombie-Britannique
 - vii Territoires
- C. Architectes
- D. Edifices
- E. Genres d'édifices
- F. Méthodes de construction
- G. Les styles
- H. Théories architecturales
- I. Bibliographies

Cette bibliographie ne se veut pas un guide touristique ou historique, mais plutôt une compilation de thèses importantes dans le domaine de l'architecture au Canada.

Le format par lui - même dépendra de ce que nous aurons, mais ce que nous avons ci-haut mentionné nous donnera tout au moins une méthode de travail.

Shane O'Dea
Département d'anglais
Université Memorial
St. Jean, Terre-Neuve

ANALYSE DE L'INVENTAIRE
ARCHITECTURAL DE CALGARY

En août 1975, au symposium du comité d'archives, il a été décidé que deux projets pilotes seraient tentés au Nouveau-Brunswick et en Alberta. Ces projets ont pour but d'évaluer l'état actuel des documents architecturaux, leur importance, leur disponibilité et deuxièmement de déterminer l'attitude des firmes quant à déposer leurs documents aux Archives.

Ernest Ingles, bibliothécaire à la division des livres rares et des collections spéciales, de l'université de Calgary, est responsable de cette étude dans la région de Calgary. Ernie a soumis un rapport qui a été distribué aux membres du comité d'archives. Nous tenterons de vous en exposer les grandes lignes. Tout membre de AEAC désirant une copie intégrale de ce rapport devra s'adresser à: Jim Knight, Héritage Canada, Casier postale 1358, Station "B", Ottawa, Ontario K1P 5R4.

Ernie a découvert que, de 1884 à 1904, plusieurs architectes ont travaillé dans la région de Calgary, mais très peu de documentation est disponible quant à leurs travaux.

Il semble évident que les années 1905 à 1915 représentent une période d'activité intense en architecture à Calgary. En effet cette période a été marquée par un accroissement dans la construction et par une vague de prospérité dans le commerce de propriétés immobilières.

On y retrouvait 30 firmes; 8 ont survécu et 22 d'entre elles sont disparues. Par contre, les années 1915-1945 ont été moins fructueuses. Seules les firmes plus importantes de la période 1905-1915 ont pu survivre. En effet, de celles qui ont pratiqué de 1915 à 1945, seulement 3 ont pu se maintenir pour une période de 10 ans et seulement qu'une était encore en affaire en 1945.

Durant les années qui suivirent, il y a eu une nombre croissant de firmes. Cette expansion étant modérée au début, est devenue plus rapide à la fin des années 1950 et au début des années 1960.

AN ANALYSIS OF POTENTIALLY
EXTANT ARCHITECTURAL RECORDS

At the SSAC Archives Committee Symposium in August 1975, it was decided that two pilot projects would be undertaken in New Brunswick and in Alberta to ascertain, firstly, the availability, volume and condition of any extant architectural material, and secondly, to determine attitudes held by firms regarding the deposit of these records into archives.

Ernest Ingles, Librarian at the Rare Books and Special Collection Division of the University of Calgary Library undertook such a study for the Calgary area. Ernie has submitted a report which has been distributed to members of the Archives Committee. The following remarks outline the major findings of the study. Any SSAC members wishing the detailed report should write to Jim Knight, Heritage Canada, Box 1358, Station "B", Ottawa, K1P 5R4.

Ernie found that the years 1884 to 1904 are, architecturally speaking, shrouded in some mystery. Several architects worked in the Calgary district at this time, but few materials have survived to document their accomplishments.

It is apparent that the years 1905 to 1915 represent a period of considerable architectural activity in Calgary. This is consistent with the building and real estate boom which occurred at this time. During this period there were a total of thirty active firms; eight of the firms survived the period and twenty-two firms ceased practice. The years from 1915 to 1945, on the other hand, were much slower. Only those firms having emerged from the 1905-1915 period as the more dominant seemed able to survive. Indeed, of the firms practicing during this 1915 to 1945 period only three remained in practice for more than ten years, only one of which was still active in 1945. In this latter year, however, there was an increase in the number of active firms. This expansion was moderate at first, but became more rapid in the late 1950's and early 1960's.

Le rapport cite que 25% des firmes ont eu une durée moyenne d'un an ou moins. 52% ont été en opération entre 2 et 9 ans. 23% ont eu une durée de 10 ans ou plus.

Le rapport conclut qu'il y a peu de chance de retirer une documentation importante des firmes qui ont eu une durée de 1 an et moins. Pour celles qui ont eu de 2 à 9 ans de durée, tout dépend de la période et du successeur légal de la firme. Les chances de trouver des documents intéressants en ce qui concerne les firmes qui ont 10 ans et plus sont très bonnes.

Ces conclusions sont tirées du questionnaire qui a été distribué à l'association des architectes de l'Alberta. Ce questionnaire visait les points suivants: l'historique de la firme, l'existence de documents, l'entreposage, l'attitude des architectes envers les archives...

La réaction vis à vis le questionnaire a été bonne. La plupart des architectes étaient d'accord de déposer les documents architecturaux aux archives. La majorité des documents retenus par les firmes d'architectes de Calgary qui sont encore sur le marché datent d'au plus, de 1945. Il croit qu'avec des recherches soutenues, beaucoup plus de documents peuvent être découverts. Actuellement, Ernie poursuit ces études dans plusieurs autres villes.

Jim Knight
Responsable des
archives

The report states that 25% of all firms had a life span of one year or less. Another 52% of all firms were active between two and nine years. Finally, 23% of all firms lasted ten years or more.

The report concluded that there was little probability of retrieving substantive documentation of firms lasting one year or less. The likelihood of retrieving records from those firms which lasted from two to nine years would depend on the period in which they were active and to some extent the presence of a legal successor firm. And for those firms which were in practice ten years or longer, the chance of finding extant records is very good.

These conclusions were substantiated by a questionnaire which was circulated to the Alberta Association of Architects. Questions about the firm's history, the extant of records held, either active or in storage, and the architects attitudes towards depositing records in archives were asked. Response to the questionnaire was good. Most architects were sympathetic to the idea of depositing such materials in archives. On the whole the majority of extant records held by Calgary firms still practicing date no earlier than 1945. Nevertheless, Ernie was successful in finding several instances where records predating 1945 were held by practicing firms. He believes that with persistent research more materials from this period will be discovered. Ernie is now undertaking similar research in several other centers.

Jim Knight
Chairperson
Archives Committee